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 تکذیب برگزاری کنسرت  
در کاخ آپادانا، تچر و دروازه تخت جمشید

یکشنبه  3 تیر 1403  شماره 8493

زیســـتبـــوم/خبر کنســـرت علیرضـــا قربانـــی که روی 
انتقادهـــا شـــروع شـــد.  تلکس هـــای خبـــری رفـــت، 
کارشناســـان نگران تأثیر حضور تماشـــاچیان و فرکانس 
2500 ســـاله هخامنشـــی ها هســـتند.  اثـــر  صـــدا روی 
زیـــرا معتقدنـــد لرزه های مـــداوم بـــا امواج بســـیار ریز 
تخت جمشـــید  چـــون  منحصربه فـــرد  محوطـــه ای  در 
آســـیب هایی را بـــه دنبـــال خواهـــد داشـــت. علیرضـــا 
عســـگری چـــاوردی، مدیـــر پایـــگاه تخـــت جمشـــید از 
قطـــع صدای موســـیقی در صورتی که به ســـمت تختگاه 

تخت جمشـــید منعکـــس شـــود خبـــر داد.

موسیقی را قطع می کنیم
 علیرضـــا عســـگری چـــاوردی، مدیـــر پایگاه 
تخت جمشـــید درباره این رویـــداد گفت: 
اگـــر فرکانس های صدا به ســـمت تختگاه 
تخت جمشـــید منعکـــس شـــود در لحظه 
موســـیقی را متوقف می کنیـــم! از آنجا که 
برنامه ریزی هـــای کنســـرت از قبل انجام 
شـــده بود امکان برگزاری این کنسرت در 
پردیس تخت جمشـــید و پارکینگ ســـتاره 

نشد. فراهم 
عســـگری چاوردی دربـــاره میـــزان خطرات 

احتمالـــی ایـــن کنســـرت بـــرای 

بقایـــای بازمانده از هخامنشـــیان گفـــت: در بلیت های 
آمـــده، ردیف هـــای صندلـــی در کاخ  فروختـــه شـــده 
آپادانا، تچـــر و دروازه تخت جمشـــید قرار گرفته اســـت 
کـــه به هیچ وجـــه این گونه نیســـت. ایـــن صندلی ها در 
پاییـــن محوطه تخت جمشـــید قـــرار می گیرنـــد و کاملاً 
جـــدا از محوطه هســـتند. قرار اســـت در این کنســـرت 
از باندهایی اســـتفاده شـــود که صدا به ســـمت تختگاه 
تخت جمشـــید نشـــود و به طرف پردیس تخت جمشید 
منعکس شـــود. به گفته عســـگری؛ کنســـرت در بیرون 
از محوطـــه و در فاصلـــه 50 متـــری از تختـــگاه برگـــزار 

خواهد شـــد.
وی از برگـــزاری جلســـه ای خبـــر داد کـــه در آن قرار بود 
کنســـرت لغـــو شـــود؛ امـــا به دلیل آنکـــه این کنســـرت 
از تهـــران مجـــوز دارد و یـــک کار فرهنگی اســـت لغو آن 
منتفی شـــد. نظر ما بر این بود که کنســـرت در پردیس 
و در پارکینگ ســـتاره برگزار شـــود. اما آنها می خواستند 
بـــرای نمایش نور از تختگاه اســـتفاده کننـــد. از آنجا که 
برنامه ریزی هـــا از قبـــل صـــورت گرفتـــه بود بـــه همین 

دلیل این امـــکان هم فراهم نشـــد.
لـــرزش صـــدا  نبایـــد  عســـکری گفـــت: علی القاعـــده 
آســـیبی به بنا وارد کنـــد و ما هم اکنون در حال تســـت 
فرکانس هـــای صـــدا هســـتیم، درصورتـــی 
که لـــرزش صدا بـــه بنـــا و تختگاه آســـیبی 
وارد کنـــد در لحظـــه موســـیقی را متوقـــف 

 . می کنیـــم

منابع طبیعی با اختصاص نیرو و امکانات لازم 
در مناطـــق هشـــتگانه بوســـتان ها و جنگل ها 
از مهم ترین دســـتورات دادســـتان تهـــران به 

مراجع ذی ربـــط بود.

کاشت هزار اصله درخت در چیتگر
علی صالحی، دادســـتان تهران از آبیاری کامل 
پارک جنگلی چیتگر تا روزهـــای آینده خبر داد 
و گفت: پارک چیتگر ســـال ها آبیاری نمی شد. 
بـــا پیگیری هـــای صورت گرفته، مســـیر لوله و 
شـــبکه برای انتقال آب نصب شـــد و همچنین 
قنواتی که به این جنگل می رســـیدند، لایروبی 

شدند تا قابل  اســـتفاده شوند. 
درخت هـــای  از  تعـــدادی  داد:  ادامـــه  وی 
پـــارک جنگی قطـــع شـــده بـــود و ۸00 کنده در 
آنجـــا باقی مانـــده بـــود کـــه باعـــث آفت زایی 
می شـــد. بـــه دســـتگاه مربوطه اعلام شـــد که 
طـــی یـــک هفتـــه کنده هـــا را خـــارج کننـــد و 
جـــای آن درختان متناســـب کاشـــته شـــود. با 
پیگیری هـــای انجـــام شـــده حـــدود ۱000 اصله 

درخـــت تاکنون کاشـــت شـــده اســـت.

بازگشت حقابه چیتگر پس از 10 سال
پـــس از پیگیری هـــای ویژه دادســـتان تهران و 
انجام اقدامات لازم طرح آبیاری درختان پارک 
جنگلی چیتگر، پاک ســـازی آفـــت درخت ها و 
صدور ســـند اراضی پـــارک و بوســـتان جنگلی 
چیتگر تحت مالکیت ســـازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشـــور پس از ۶0 سال انجام شد. 
همچنیـــن پس از ۱0 ســـال حقابه پارک جنگلی 

چیتگر به این پارک بازگشـــت. 
صالحـــی در ایـــن رابطـــه، افـــزود: یگان هـــای 
حفاظـــت از منابع طبیعـــی در پـــارک جنگلی 
چیتگر مســـتقر شده اســـت، همچنین منابع 
طبیعـــی تکلیـــف دارد تمام درختـــان چیتگر را 
که خشـــک شـــده اند پس از آبیـــاری یک ماهه 
در صورت عـــدم احیای آنها قطع و شـــهرداری 
نسبت به کاشـــت درختان جایگزین بلافاصله 

اقـــدام کند.

دادســـتانی تهـــران، اداره منابـــع طبیعی 
را ملـــزم بـــه اســـتقرار یـــگان حفاظت در 
تمامی پارک های جنگلـــی تهران کرد. این 
تصمیم بـــه دنبـــال ماجرای خشـــکیدگی 
پـــارک جنگلـــی چیتگـــر  ۸00 درخـــت در 

گرفته شـــد. 
وقتـــی فعالان فضـــای مجـــازی تصاویری از 
علامت گـــذاری درختـــان خشـــکیده پارک 
چیتگر منتشـــر کردند و دربـــاره پیامدهای 

قطـــع آنها هشـــدار دادند. 
رضا بیانی، مدیرکل ســـازمان منابع طبیعی 
اســـتان تهـــران پیش تـــر در گفت وگـــو بـــا 
»ایـــران« گفتـــه بود تنـــش آبی این بـــلا را بر 
ســـر درختان چیتگـــر آورده اســـت و اگر این 
درختـــان بـــه طـــور منظـــم هفتـــه ای ۱0 تا ۱5 
لیتـــر آبیـــاری نشـــوند، باقی درختـــان هم به 

ایـــن سرنوشـــت دچار خواهند شـــد.

ماجرا از کجا آغاز شد؟
خردادمـــاه   7 تاریـــخ  در  ایـــران  روزنامـــه 
ســـال جاری از خشـــکیدگی درختان چیتگر 
بـــه دلیـــل بی آبـــی و آفت زدگـــی خبـــر داد. 
مدیـــرکل ســـازمان منابـــع طبیعـــی اســـتان 
تهـــران، تنـــش آبـــی را مهم ترین مســـأله ای 
دانســـت که در حال حاضر پارک های تهران 

بـــا آن روبه رو هســـتند. 
به گفتـــه او ایـــن موضـــوع، در نهایت باعث 
ســـن  بـــه  درختـــان  رســـیدن  و  خشـــکی 
دیرزیســـتی خواهد شـــد که در حـــال حاضر 
وضعیـــت ســـرخه حصار و چیتگـــر از دیگـــر 

پارک هـــا وخیم تـــر اســـت. 
براســـاس گزارش کارشناسان ما در سازمان، 
از مجموعـــه 2 میلیون درخـــت در پارک های 

چیتگـــر و ســـرخه حصار نزدیـــک بـــه ۱۶ هزار 
اصله دچار خشـــکیدگی و آفت شـــدند.

آغاز احیای درختان چیتگر
افزایـــش نگرانی هـــا درباره خشـــکی درختان 
چیتگـــر در نهایـــت باعـــث ورود دادســـتان 
تهـــران به ماجـــرا در خردادماه شـــد. تا جایی 
که دادســـتان تهران و سرپرســـت دادســـرای 
ناحیه ۳7 )ویـــژه انفال( از محل مورد اشـــاره 
بازدیـــد میدانی انجـــام دادند و جلســـاتی را با 
حضـــور دســـتگاه های متولی برگـــزار کردند. 
پس از این جلســـات بود که دستوراتی توسط 
دادســـتانی برای جلوگیری از خشـــک شـــدن 

بیشـــتر درختان صادر شـــد.

 دستور برای احیای چیتگر
تشـــکیل کارگـــروه ویـــژه بـــرای جلوگیـــری از 
خشـــکی و احیای درختان، تهیه شناســـنامه 
برای آن هـــا، پیش بینی منابع آبـــی موردنیاز، 
ایجاد شـــبکه تأمین آب جدید بـــرای آبیاری، 
بررسی امکان رشـــد و احیای درختان، آبیاری 
منظـــم و بـــا برنامـــه، ارائـــه گـــزارش وضعیت 
تحویـــل  تهـــران،  بوســـتان های  درختـــان 
نقشـــه ها و مســـتندات قانونـــی جهـــت اخذ 
ســـند کاداســـتر بوســـتان چیتگر به مساحت 
۸70 هکتار بـــه اداره کل ثبت اســـناد و املاک 
اســـتان تهـــران، به روزرســـانی ســـامانه نهال، 
پیگیـــری و اجـــرای عملیات عمرانـــی احیای 
قنـــوات )در ۴ نقطـــه( جهـــت اســـتفاده برای 
آبیـــاری درختـــان و اســـتقرار یـــگان حفاظت 

یاسمنصادقشیرازی
خبرنگار

گزارش

پارکجنگلیچیتگردرروزهایآینده
بهصورتکاملآبیاریمیشود

 حفاظت جنگلبان ها 
از پارک های جنگلی

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی گفت: هدف 
اصلـــی فعالیـــت میـــز ملی گردشـــگری 
گردشـــگری،  معاونـــت  در  روســـتایی 
تبدیل روســـتاهای مســـتعد بـــه مقاصد 
گردشـــگری با توســـعه همه جانبـــه و به 
حداقـــل رســـاندن آســـیب های محیط 

 زیســـتی، اجتماعی و فرهنگی اســـت.
 علی اصغـــر شـــالبافیان بـــا حضـــور در 
جمع اعضای میز گردشـــگری روستایی، 
بـــا تشـــریح اهمیـــت حضـــور در رقابت 
ی  ها ســـتا و ر ب  نتخـــا ا لمللـــی  بین ا
جهانـــی که هر ســـاله توســـط ســـازمان 
 UN_Tourism گردشـــگری ملل متحـــد

برگـــزار می شـــود، ایـــن بســـتر را فرصتی 
ویژه برای معرفی روســـتاهای کشـــورمان 
در عرصـــه جهانـــی اعـــلام و گزارشـــی از 
آخرین اقدامات حضور در نشســـت های 
بین المللی مربوطه در کشـــور اسپانیا را 

ارائـــه کرد.
 او همچنیـــن علیرغـــم اهمیـــت ایـــن 
موضـــوع، رســـالت اصلی فعالیـــت میز 
ملـــی گردشـــگری روســـتایی را توجه به 
توانمندی هـــا و ظرفیت هـــای متنـــوع 
روســـتاهای گردشگری کشـــور و تبدیل 
آنهـــا به مقاصد گردشـــگری عنـــوان کرد 
در حالـــی کـــه کمترین آســـیب محیط 
 زیستی، اجتماعی و فرهنگی را به همراه 

داشـــته باشند.
 شـــالبافیان در ادامـــه با اشـــاره به اینکه 
روســـتاهای کشـــورمان از ظرفیت هـــای 
متعـــددی برخـــوردار هســـتند امـــا هنوز 
به جاذبه تبدیل نشـــده و تجاری ســـازی 
نشـــده اند، موضـــوع توجـــه بـــه تأمیـــن 
جملـــه  ز  ا ی  ر فزا ســـخت ا ی  نیازهـــا
شـــامل  نرم افـــزاری  زیرســـاخت های 
محصول ســـازی، محتواســـازی در فضای 
مجـــازی و نیـــز تبدیل بـــه مقاصد جدید 

ح کرد. را مطـــر
 معـــاون گردشـــگری همچنیـــن یکی از 
ویژگی هـــای تبدیل شـــدن بـــه محصول 
گردشـــگری را در معرض دید قرار گرفتن 

عنـــوان کـــرد. از ایـــن رو دلیـــل معرفـــی 
ظرفیت هـــای روســـتا در فضـــای مجازی 
منطبـــق بـــا شـــاخص های بین المللـــی 
متحـــد  ملـــل  گردشـــگری  ســـازمان 
UN_Tourism  می توانـــد گامـــی مهم به 
ســـوی ایجاد رقابـــت برای محتواســـازی 
روستاهای کشور و تبدیل آنها به مقاصد 
محصول محور و برندینگ به شـــمار آید.
 شـــالبافیان فرصـــت گردهمایـــی جمع 
حاضـــر در میز گردشـــگری روســـتایی را 
امکانی ویژه بـــرای آگاهی از روند انتخاب 
روســـتاهای جهانی، تبـــادل تجربیات و 
نحـــوه توجه بـــه نقـــاط قوت روســـتاها 

عنـــوان کرد.

معاونگردشگریدرمیزملیگردشگریروستاییمطرحکرد

تبدیل روستاها به مقاصد گردشگری با حداقل آسیب


